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Abstract 

BACKGROUND: Depression is a common disease with impact on many mental and 

cognitive functions. The aim of this study was to determine which symptoms of depression 

(i.e. sleep, executive functions, memory and mood) improved in depressed patients during 

a three-week treatment period. 

METHODS: This is a monocentric, open, pilot study. We analyzed depression symptoms 

in 19 patients who met ICD-10 criteria for a depressive episode. We assessed patients with 

tests for depression severity (Becks depression inventory, BDI;  Hamilton Rating Scale for 

Depression, HAMD), mood (Aktuelle Stimmungsskala, ASTS), executive functions (Trail 

making test A and B, TMT A and TMT B), sleep (Pittsburgh Sleep Quality Index, PSQI) 

and memory (Münchner Gedächtnis Test, MGT). These tests were applied at hospital 

admission and after three weeks. 

RESULTS: There was a highly significant change in scores of the BDI ([t(18)= 4.99, p 

≤0.001]), HAMD ([t(18)= 5.5, p≤0.001]), ASTS ([t(18)= 4.5, p≤0,001]) and PSQI 

([t(18)=4.231, p=0.001]) between baseline and week three and a minor improvement in 

scores of executive functions (TMT A ([t(18)=3.012, p=0.007]); TMT B ([t(18)=1.418, 

p=0.173]). Scores of verbal memory (MGT ([t(18)=-1.742, p=0,099]) did not change 

significantly during the three weeks. 

CONCLUSION: The results suggest that depressed patients receiving anti-depressant 

therapy show major changes of mood and sleep but not of memory and executive functions 

during a three-weeks treatment period with antidepressive medication. More clinical trials 

should be conducted to prove these findings. 
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Zusammenfassung 

EINLEITUNG: Depression ist eine weit verbreitete Erkrankung mit Auswirkungen auf 

viele psychische und kognitive Funktionen. Das Ziel der vorliegenden Studie war es zu 

ermitteln, welche Symptome der Depression (Schlaf, exekutive Funktionen, Gedächtnis 

und Stimmung) sich innerhalb einer 3-wöchigen, antidepressiven, stationären treatment-as-

usual Therapie verbessern. 

METHODEN: Es handelt sich um eine monozentrische, offene Pilotstudie, die die 

Symptome von 19 depressiven PatientInnen, die den ICD-10 Kriterien entsprachen, 

analysiert. Verwendete Fragebögen waren: Beck Depressions Inventar (BDI), Hamilton 

Rating Scale for Depression (HAMD), Pittsburgh Sleep Quality Index (PSQI), Münchner 

Gedächtnis Test (MGT), Trail Making Test A und B  (TMT A und B), Aktuelle 

Stimmungsskala (ASTS). Diese Tests wurden zu Beginn des stationären Aufenthaltes 

sowie nach 3 Wochen durchgeführt. 

ERGEBNISSE: Hochsignifikante Veränderungen konnten der BDI ([t(18)= 4.99, p 

≤0.001]), HAMD ([t(18)= 5.5, p≤0.001]), ASTS ([t(18)= 4.5, p≤0,001]) und PSQI 

([t(18)=4.231, p=0.001]) aufweisen, es kam weiters zu geringeren Veränderungen der 

exekutiven Funktionen (TMT A ([t(18)=3.012, p=0.007]); TMT B ([t(18)=1.418, 

p=0.173]), während das verbale Gedächtnis (MGT ([t(18)=-1.742, p=0,099]) keine 

signifikante Veränderung aufwies. 

DISKUSSION: Die Ergebnisse lassen vermuten, dass eine stationäre, 3-wöchige, 

antidepressive Therapie großen Einfluss auf Stimmung und Schlaf hat, jedoch nicht auf 

Gedächtnis und exekutive Funktionen. Um diese Ergebnisse zu überprüfen, sollten weitere 

größere klinische Studien durchgeführt werden. 


